

Comments on Lebanon's Article 4 Extension Request

Convention on Cluster Munitions Intersessional meetings

Geneva, 7-8 April 2025

Thank you, Chair.

The Cluster Muniton Coalition (CMC) thanks Lebanon for presenting its extension request today and the Coordinator and the ISU for supporting Lebanon's efforts in this regard.

We welcome Lebanon's strong commitment to clearing cluster muniton remnants, particularly in the face of current significant challenges.

Lebanon continues to report casualties from cluster muniton remnants and other explosive remnants of war, especially among individuals working in agricultural areas. These incidents disproportionately affect vulnerable populations, including displaced Syrians. With hundreds of casualties from cluster muniton remnants recorded over time - and incidents reported every year for the past six years, often involving children - the humanitarian consequences of these attacks and the resulting contamination remain a serious concern.

Lebanon has made commendable progress in clearance efforts, releasing an average of 4.3 km² of contaminated land annually between 2011 and 2023. However, it has not met its land release targets during the current extension period. Financial constraints, challenging terrain, and a deteriorating security environment have impeded progress. We recognize these difficulties and Lebanon's efforts to address them but we want to stress the importance of using the requested extension period effectively and efficiently to complete clearance by 2030.

The request includes a detailed multi-year work plan, in line with Action 20 of the Lausanne Action Plan. However, further clarification would strengthen the plan - particularly on how the remaining known contamination aligns with the proposed activities. This could include specifying where survey teams will be deployed and for how long. Additionally, Lebanon could clarify whether financial resources are secured to conduct non-technical surveys.

While the extension request includes a multi-year plan for risk education, more detail is needed on how affected areas—particularly those where incidents have recently occurred—will be prioritized. Lebanon should also provide clearer information on available financial resources for risk education activities.

The proposed budget for the extension period is based on increased funding levels compared to recent years, despite a significant decrease in international support between 2020 and 2023. We ask Lebanon to outline how it will address potential funding gaps, particularly in light of previous shortfalls, and how it plans to mobilize the necessary resources to implement the work plan and complete clearance.

In parallel, we appeal to donors to continue supporting Lebanon with sufficient funding to allow completion by 2030.

شكرا حضرة الرئيس.

يشكر الائتلاف ضد الذخائر العنقودية لبنان على تقديم طلب التمديد اليوم كما ونشكر المنسق ووحدة دعم لمساعدة لبنان ودعم جهوده في هذا الصدد.

إننا نرحب بالتزام لبنان القوي بإزالة مخلفات الذخائر العنقودية، لا سيما في مواجهة التحديات الكبيرة الحالية التي يمر بها.

ولا يزال لبنان يبلغ عن وقوع إصابات جراء مخلفات الذخائر العنقودية وغيرها من المتفجرات من مخلفات الحرب، لا سيما بين الأفراد العاملين في المناطق الزراعية. تؤثر هذه الحوادث بشكل غير متناسب على السكان المستضعفين، بما في ذلك النازحين السوريين. ومع تسجيل مئات الإصابات الناجمة عن مخلفات الذخائر العنقودية على مر الزمن،- والحوادث التي يتم الإبلاغ عنها كل عام على مدى السنوات الست الماضية، والتي غالبا ما تشمل أطفالا -فإن العواقب الإنسانية لهذه الهجمات والتلوث الناجم عنها لا تزال تشكل مصدر قلق بالغ.

أحرز لبنان تقدما جديرا بالثناء في جهود تطهير الأراضي، حيث أطلق ما معدله 4.3 كيلومتر مربع من الأراضي الملوثة سنويا بين عامي 2011 و 2023. ومع ذلك، لم يستطع لبنان تحقيق الأهداف في تنظيف كل الأراضي الملوثة خلال فترة التمديد الحالية. وقد أعاققت القيود المالية والتضاريس الصعبة والبيئة الأمنية المتدهورة التقدم في أعمال التنظيف. نحن ندرك هذه الصعوبات وجهود لبنان لمعالجتها، لكننا نريد أن نشدد على أهمية استخدام فترة التمديد المطلوبة بفعالية وكفاءة لاستكمال أعمال التنظيف بحلول عام 2030.

إن طلب التمديد يتضمن خطة عمل مفصلة متعددة السنوات، تماشيا مع الإجراء 20 من خطة عمل لوزان . ومع ذلك، فإن المزيد من التوضيح من شأنه أن يعزز الخطة -لا سيما بشأن كيفية توافق التلوث المعروف المتبقي مع الأنشطة المقترحة. يمكن أن يشمل ذلك تحديد المكان الذي سيتم فيه نشر فرق المسح وإلى متى. وبالإضافة إلى ذلك، يمكن للبنان أن يوضح ما إذا كانت الموارد المالية مضمونة لإجراء الدراسات الاستقصائية غير تقنية.

في حين أن طلب التمديد يتضمن خطة متعددة السنوات للتوعية بالمخاطر ، إلا أن هناك حاجة إلى مزيد من التفاصيل حول كيفية إعطاء الأولوية للمناطق المتضررة - لا سيما تلك التي وقعت فيها الحوادث مؤخرًا. يجب على لبنان أيضا تقديم معلومات أوضح عن الموارد المالية المتاحة لأنشطة التوعية بالمخاطر. تستند الميزانية المقترحة لفترة التمديد إلى زيادة مستويات التمويل مقارنة بالسنوات الأخيرة، على الرغم من الانخفاض الكبير في الدعم الدولي بين عامي 2020 و 2023. نطلب من لبنان أن يحدد كيف سيعالج الفجوات التمويلية المحتملة، لا سيما في ضوء أوجه القصور السابقة، وكيف يخطط لتعبئة الموارد اللازمة لتنفيذ خطة العمل واستكمال أعمال التنظيف.

وبالتوازي مع ذلك، نناشد المانحين مواصلة دعم لبنان بالتمويل الكافي للسماح بإنجاز أعمال التنظيف بحلول عام 2030.